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زنامـــه  و دوشنبه شـــب محمـــد زعیـــم زاده، ســـردبیر ر
، مدیر شبکه  »فرهیختگان« و ســـیدمحمدرضا خوشـــرو
نســـیم میهمانان شـــانزدهمین برنامه »جام جم« بودند. 
اجرای برنامه را سیداحمد موسوی صمدی، برعهده داشت و در توضیح 
این قسمت از برنامه گفت: »اتفاقاتی که حول وحوش برنامه های شب 
یلـــدای تلویزیـــون افتاد، تیم تحریریه جام جـــم و به طور خاص مدیران 
تلویزیـــون را متقاعـــد کـــرد که در این قســـمت به برنامه های شـــب یلدا 
یم.« اشاره موسوی صمدی، انتقاداتی بود که در این چند روز به  بپرداز
شیوه اجرای برنامه های تلویزیونی یلدای 1402 در رسانه های کشور مطرح 
شده بود. روزنامه »فرهیختگان« هم روز شنبه گزارشی با همین موضوع 
برگردان تلویزیون« منتشر کرده بود و این یکی از بهانه ها  و با عنوان »دور
برای شـــکل گیری این میزگرد بود. با این حال زعیم زاده، ســـردبیر روزنامه 
»فرهیختـــگان«، دایـــره صحبت ها این میزگـــرد را فراتر از برنامه های یلدا 
1402 بـــرد و نقطه نظراتـــی که مطرح کـــرد متوجه  این گزاره بود که مدیران 
تلویزیون در برخورد واقعیت کاهش مخاطبان تلویزیون، از نظرات تحولی 
خودشان کوتاه آمدند. سردبیر »فرهیختگان« به دو رویکرد اصلی مدیران 
امروز تلویزیون در مواجهه با مســـاله کاهش مخاطب تلویزیون اشـــاره 
کـــرد؛ یکـــی رویکـــرد مبتنی بر تئوری اقلیت وفادار که بخشـــی از مدیران 
صداوســـیما در تولید برنامه در پیش گرفتند و دیگری رویکردی برآمده 
، مدیر شبکه  از انفعال مدیریتی در تولید برنامه های تلویزیون. خوشرو
نسیم که مسئولیت هماهنگی و برنامه ریزی کارگروه برنامه های شب یلدا 
کید  را برعهـــده داشـــت، با رد انتقـــادات روزنامه »فرهیختگان« بر این تا
داشت که تحول در تلویزیون در حال شکل گیری است اما تلاش های 
رســـانه های بیرون از ســـازمان این اســـت که این درک تحول را در ذهن 
مخاطـــب و جامعـــه مخدوش کند. آنچه  می خوانیـــد متن گفت وگویی 

است که در این میزگرد شکل گرفت. 

محمد زعیم زاده صحبت هایش را این گونه شروع کرد: »در ابتدای صحبت هایم 
از برنامه خوب شما تشکر می کنم که از دو منظر قابل تمجید است؛ یکی اینکه 
رســـم خودانتقادی که در کشـــور کم شـــاهدش هســـتیم را در این برنامه و برای 
تلویزیون می بینیم و به شما برای تولید این برنامه تبریک می گویم. دوم اینکه 
بحث های شما گفت وگومحور است و تا جایی که دیدم دیدگاه های مختلف 
در آن حضور داشتند. البته این را هم بگویم که برنامه شما و یکی دوتای دیگر 
استثناهای تلویزیون هستند.« سردبیر »فرهیختگان« در ادامه صحبت هایش 
گفت: »برای ورود به بحث می خواهم دوربین را کمی عقب تر بگذارم. از دهه 
80 و قبل ترش نقد صداوسیما از دو منظر بود. یکی خاستگاهی روشنفکری 
داشـــت و دیگـــری خاســـتگاه گفتمان انقاب اســـامی. بخـــش عمده ای از 
خاستگاه انتقادی گفتمان انقاب اسامی هم برآمده از مطالبات تشکل های 
دانشجویی بود. خودم در سال 1390 طی دیدار دانشجویی که با رهبر انقاب 
داشتم نکاتی را درمورد شیوه مدیریت صداوسیما دوره آقای ضرغامی مطرح 
کردم و بعدها هم در زمان علی عســـگری برای بهبود وضعیت صداوســـیما، 
انتقادهایی در فضای رسانه داشتم. پس همه دلسوزان انقاب دغدغه تحول 
در صداوســـیما را داشـــتند و داشتیم و رسانه ملی را ملی می خواستیم و ملی 
می خواهیم. با این حال همیشـــه وضعیت مدیریت تلویزیون برای ما ســـوال 
بود و می دیدیم یک جای کار می لنگد. وقتی گفتمان تحول در صداوســـیما 

مطرح شد به طور طبیعی باید خوشحال می شدیم.« 
زعیـــم زاده بعـــد از این مقدمه، صحبت هایـــش را این گونه ادامه داد: »حال به 
سوال ابتدایی برگردیم و اینکه چرا ما درباره اجراهای شب یلدای صداوسیما 
نوشـــتیم، »دوربرگردان تلویزیون«. البته اینکه دوربرگردان خوب اســـت یا نه را 
ید با یک مثال بگویم که یلدای  مفصل در موردش حرف خواهیم زد اما بگذار
ی یک روستایی سوار  1402 در منظر مخاطب بیرونی چه مفهومی داشت. روز
کتور به  کتور رفیقش می شود و به سمت شهر می روند. وسط راه صاحب ترا ترا
! طرف هم که  کتورم را می دهم به تو گر محاسنت را بزنی، ترا شوخی می گوید ا
شوخی و جدی برایش فرقی نداشت، قبول کرد و محاسنش را از ته تراشید و 
گر بفهمند  کتور شد! عصر موقع برگشتن مرد به این فکر می کرد ا صاحب ترا
یش می رود و رو کـــرد به رفیقش و گفت  کتور شـــده، آبرو ی صاحـــب ترا چطـــور
کتور را بهت پس می دهم. صاحب  گر تو هم محاسنت را بتراشی من هم ترا ا
کتور خودش  یش هایش را از ته تراشید و دوباره صاحب ترا کتور هم ر قبلی ترا
شـــد! نزدیک روســـتا که رسیدند، مرد روســـتایی به رفیقش گفت، می دونی به 
کتورم،  کتور بودم و الان هم صاحب ترا چی فکر می کنم. صبح من صاحب ترا
فقط نمی دونم این وسط محاسن مون را برای چی تراشیدیم؟ ببینید آنچه در 
یلدای 1402 و در تلویزیون دیدیم، چیزی شبیه همین حکایت است و نشان 
داد ایده تحول مدنظر دوستان با شکست مواجه شده است. مدیران سازمان 
در این دو ســـال به این فکر می کردند که می شـــود چرخی را از نو اختراع کرد. 
ســـازمان بعد از دو ســـال به این نقطه  رســـیده اســـت. از این جهت ما گفتیم 
دوربرگردان تلویزیون. درحقیقت بعد از دو سال برگشتیم به همان روستا و با 

کتور و فقط کمی چهره ها تغییر کردند.« همان صاحب ترا
، صحبت های آغازین خود را این گونه  در ادامه این میزگرد محمدرضا خوشرو
شـــروع کرد: »خیلی خوشـــحال شدم که دوست عزیزمان در این برنامه حضور 
ی  دارند و توضیحاتی را دادند. هرچند در حد اجمال ماند. در این چند روز
که گذشت رسانه ها از تعابیری برای برنامه های شب یلدای تلویزیون استفاده 
کردنـــد مثـــل دوربرگردان و امثالهم و خیلی برای ما ســـوال بـــود که این ابهام از 
کجاست؟ خوبی این برنامه حداقلش این است که ما متوجه طرح ابهامات 
دوستان شویم. باورم نمی شود که کسی تصور این را داشته باشد که در یلدای 
1402 بازگشـــت داشتیم. من چون مسئولیت هماهنگی و برنامه ریزی کارگروه 

یلدای هر دو سال را داشتم، از جانب ما تفاوت ویژه و خاصی رخ نداده است 
غیـــر از اینکـــه تاش کردیم، ذائقه مردم را بیشـــتر مدنظر قرار دهیم و برنامه ها 
را بهتـــر از قبـــل اجـــرا کنیم. مگر مـــا در برنامه های نوروز چـــه کار می کردیم. در 
مناســـبت ها و مراســـم مذهبی دیگر چه کار می کردیم. به نظر من هیچ اتفاق 
خاصی نیفتاده است، غیر از بهتر شدن برنامه ها و توسعه مخاطب و اینکه 
تـــاش کردیـــم مخاطب خـــودش را بیشـــتر در فضای تلویزیـــون ببیند. اما آن 
چیـــزی کـــه به عنـــوان تحول ازش اســـم می برند و مثال زدن محاســـن و اینها را 
 ، گفتند؛ فکر می کنم که دوستان »فرهیختگان« و مجموعه رسانه های دیگر
تحولی مدنظرشان است که ما آن را نمی شناسیم. ما به عنوان مدیران دوران 
تحول، گاهی در فضای رسانه ای حرف هایی درخصوص تحول صداوسیما 
می شنویم که می گویند این فان تحول است یا این بیسار تحول است. مگر 
تحـــول چـــه چیز عجیبی اســـت. تحول مجموعه ای از اقدامـــات، راهبردها و 
سیاست های مفید برای تلویزیون و کل سازمان صداوسیما است و فضای 
رسانه ای کشور هم از آن متاثر خواهد شد ولی آن چیزی که دوستان در مورد 
عقبگرد یا تحولی در تحول، تصور می کنند ناشـــی از این اســـت که هیبتی از 
تحـــول را ترســـیم کردنـــد و مرتب بـــه آن حمله می کننـــد و قضاوتش می کنند. 
ســـوال ما این اســـت که این برنامه های یلدا، کجایش مغایرتی با برنامه های 
تحولی ما داشته است. اینکه مردم احساس بهتری دارند که در نظرسنجی ها 
و پیمایش هـــا و فضـــای عمومـــی ببینیم که میزان مخاطب یلدای امســـال به 
نســـبت سال گذشـــته افزایش داشته است، آیا مغایرتی با تحول دارد؟ ضمن 
اینکه مخاطب مدیوم تلویزیون در کل دنیا کاهشـــی بوده اما همکاران ما در 
مناســـبت های ویژه تاش کردند که مخاطب را پای تلویزیون نگه دارند و در 
یلدای امســـال نهایت تاش را کردند که مخاطب راضی باشـــد. ســـوال من از 
ی داشتید و به ما بگویید  شما این است که شما از برنامه های یلدا چه انتظار
برنامه های یلدای امسال چه مغایرتی با آن برنامه تحولی مدنظر شما داشته 
است. به نظر می رسد که یا فهم درستی از تحول وجود ندارد یا اینکه برنامه های 

شب یلدای امسال و سال گذشته را درست ندیدید.«
مجـــری برنامـــه در این بخـــش از میزگرد و در جمع بنـــدی صحبت های مدیر 
شـــبکه نســـیم گفت: »آقای خوشـــرو معتقدند که گفتمان تحول و قرائتی که 
توسط برخی از رسانه های کشور ارائه می شود، گفتمان دقیقی نیست و تحلیل 
و بازخوانی درســـتی از آن نمی شـــود. نکته دوم شـــان هم با استناد پیمایش ها 
و نظرســـنجی های صورت گرفته اســـت که تلویزیون قله های خوبی از لحاظ 

جذب مخاطب به دست آورده است. نظر شما در این باره چیست؟«
زعیم زاده در پاسخ به این بخش از صحبت های خوشرو گفت: »من قضاوتی 
نکردم که این دوربرگردان یا بازگشت از شعارهای تحولی پیشین مثبت است یا 
منفی. عرض کردم  شما در برنامه ریزی ای که داشتید، به همان استانداردهای 
دوره های قبل برگشـــتید. ما هم نگفتیم که این کار خوب اســـت یا بد. اینکه 
یم که آمار  می گویید آمارها رو به رشـــد اســـت خیلی خوشـــحالم و دوســـت دار
مخاطبان تلویزیون رو به رشد باشد. اما من اساسا چنین وضعیتی را حاصل 
شیب نزولی تعداد مخاطبان در سال های اخیر می دانم. آقای خوشرو لطف 
کردنـــد و بـــه بحث خوبـــی ورود کردند و آمارها را برای مردم بگویند. حق مردم 
است که بدانند تلویزیون این روزها در چه وضعیتی است. بالاخره تلویزیونی 
که با پول بیت المال و مالیات مردم اداره می شود، باید بدانند چقدر مخاطب 
دارد. ایـــن را هـــم بگویم که من حتـــی مخالف آن مدل اجرای برنامه های یلدا 
نیستم. فقط توصیفی کردم و گفتم که به مدل اجرای دوره قبل برگشته است.« 
زعیـــم زاده در توضیـــح صحبت هایش به تناقـــض بین یلدای 1402 تلویزیون و 
آن شعارهای تحولی اشاره کرد و گفت: »ببینید من در این مورد به چه چیزی 
اســـتناد می کنم؛ اینکه مدیران ارشـــد ســـازمان نظرشـــان در مورد سلبریتی ها 
و طبقه متوســـط چه بوده و چه اســـت. مثا دوســـت عزیزی از مدیران ارشـــد 
سازمان صداوسیما معتقد است که طبقه متوسط در جامعه ایران یک چیز 
یاست محترم سازمان صداوسیما در مورد  برساخته است و واقعی نیست یا ر
ســـلبریتی ها دیدگاه هایی دارند. ایشـــان در روز 16 آذرماه ســـخنرانی داشتند 
که گفتند خارج شـــدن از بند سلبریتیســـم، هزینه دارد و بعدترش گفتند که 
ما می خواهیم ســـلبریتی ســـالم داشته باشیم. اشاره من به این مواردی است 
که از سوی خود مدیران سازمان به عنوان تحول مطرح شده است و قضاوتی 
نداشتم در مورد اینکه آیا این دوربرگردان تلویزیون خوب است یا نه؟ می خواهم 
بگویم که آن چیزی که در یلدای 1402 رخ داده اســـت، با آن مدعا همخوانی 

ندارد و این قابل سنجش است.« 
ســـردبیر روزنامـــه »فرهیختـــگان« ادامه داد: »به نظر من ســـازمان در وضعیت 
ی به ســـر می برد و این تناقض از کجا می آید. برخی  تناقض در سیاســـتگذار
مدیران این دوره، مدعاهایی داشـــتند و شـــعارهایی دادند و در ادامه هرچه 
، حتما  ی عزیز پیش رفت به دیوار سخت واقعیت خوردند. آقای دکتر خوشرو
شـــما بیشـــتر از ما نسبت به آمار تلویزیون مطلع هستید اما ما خبرنگاران ذاتا 
جســـت وجوگریم و از این ســـمت و آن ســـمت عددها و ارقام را پیدا می کنیم. 
طبـــق آمـــار خودتان، از آبان ماه 1400 تا آبان مـــاه 1402، میزان مخاطب عمومی 
گر این آمار را منتشـــر کنند،  تلویزیون 23 درصد افت کرده اســـت. دوســـتان ا
خیلی خوب اســـت تا مردم هم بدانند. این افت مخاطب بود که باعث شـــد 
مدیران سازمان به یک واقعیت برسند و وضعیت امروز تلویزیون ناشی از همین 
درک واقعیت است. مدیران تلویزیون دو راه در پیش دارند؛ یا می روند به سمت 
انفعال یا می روند به ســـمت رادیکال شـــدن در ایده ها! از دل این تناقض ها 
ی اقلیت  یکردها مبتنی بر تئور یکرد بیرون آمده. یکی از این رو است که  دو رو
وفادار اســـت که بخشـــی از ســـازمان در تولید برنامه به ســـمت جذب اقلیت 
وفادار رفته اســـت. اینها دیدند این اختاف در آمار وجود دارد، گفتند ما که 
ی  ی بدنه ای ســـرمایه گذار یم رو دیگر نمی توانیم همه را جذب کنیم، پس برو
کنیـــم و آنهـــا را جـــذب کنیم. آن وقت برای طیف خاصی برنامه تولید کردند و 

همه مخاطبان هم باید بیایند برنامه ای مثل »پاورقی« ببینند. آنها نمی گویند 
که باید بیایند این برنامه را ببینند اما تولید به این سمت رفته که این جنس 

برنامه ها برای مخاطب محدودشان ساخته شود.«
زعیـــم زاده در بخـــش دیگـــری از صحبت هایـــش گفـــت: »یکـــی از مدیـــران 
صداوســـیما آمـــد و در توجیـــه اینکـــه چرا چهره ها در تلویزیـــون کار نمی کنند 
ی  ی اســـت که با جوســـاز گفت، اینها می خواهند کار کنند اما یک دیکتاتور
نمی گذارد مثا رامبد جوان یا ســـروش صحت در یک فضای اســـتاندارد کار 
ی رســـانه ای شـــامل  کننـــد. مـــن ایـــن حرف را قبـــول دارم حتما یک دیکتاتور
پهلویســـت ها و رجویســـت ها، فضا را ســـنگین می کند و نمی گذارد که اینها 
کار کنند. اما این بخش را هم قبول کنید که نوع مواجهه شما با برنامه سازها 
هم مانع از حضور آنها می شود. مثا به رامبد جوان بگویید تو برنامه بساز اما 
ی که برای آن مخاطب اقلیتی که من تعیین کردم باشد.  باید به گونه ای بساز
درحالی کـــه مســـاله این اســـت که او اصا بلد نیســـت بـــرای مخاطب مدنظر 

شما برنامه بسازد.«
در ایـــن جـــای بحـــث بـــود کـــه موســـوی صمدی مجـــری برنامه گفت: »شـــما 
ی را حـــق مدیر ســـازمان نمی دانید.« که زعیـــم زاده گفت: »چرا  سیاســـتگذار
حتمـــا حـــق مدیر ســـازمان اســـت امـــا این مدیر رســـانه باید بدانـــد که با یک 
گر  جامعـــه متکثـــری طـــرف اســـت و باید بـــرای آنها تولیـــد برنامه کند. شـــما ا
ید دیگر خندوانه را ســـیدخندان نکن. تلویزیون باید  برنامه ســـیدخندان دار
برای همه ملت باشـــد و همه بتوانند از آن اســـتفاده کنند. به ســـعدی گفتند 
گر به  برو مثل فردوســـی شـــعر بگو و او هم یک شـــعری گفت و طنز شد. شما ا
رامبد جوان بگویید که ســـیدخندان بســـاز که اصا او نمی تواند بســـازد. این 
ی حتی برای آن ایده  نگه داشـــتن اقلیت وفادار هم کارکردی  مدل برنامه ســـاز
ی می بیند  ندارد. نگاه کاما عقب مانده ای اســـت که مقابل مخاطب دیوار
که نمی تواند برنامه یا جای دیگری را ببیند، درحالی که مخاطب به رسانه های 
دیگر هم دسترسی دارد و این می شود که تلویزیون در درازمدت هم مخاطب 
ی  یکرد دومی که در برنامه ســـاز را از دســـت می دهد.« زعیم زاده در تشـــریح رو
یکرد دوم همان چیزی اســـت که در  تلویزیون در پیش گرفته شـــده، گفت: »رو
یلدای 1402 شـــاهدش بودیم و تاشـــی بود برای همان بازگشـــت مخاطب به 
کتیکی اتفاق  تلویزیون. اینکه می گویند آمارها رشـــد کرده اســـت به لحاظ تا
ی، یک پیام واضح داشـــت و آن این  مثبتـــی اســـت امـــا این مدل برنامه ســـاز
بود که تلویزیون همچنان ایده درســـت و حســـابی در بحث ســـرگرمی ندارد. 
ی مطرح کردند آمدند  ی تحول را در این دوره سیاســـتگذار دوســـتانی که تئور
یم و یک  و از ابتدا یک دوگانه غلط ایجاد کردند. گفتند ما یک ســـرگرمی دار
گاهی. یا مثا در مصاحبه اخیری که با مجله مکتوبی داشتند گفته بودند  آ
که طبقه متوسط یک چیز برساخته است و کسی می تواند صداوسیما را نقد 
ی اقلیت  کند که از موضع حزب اللهی گری باشد. اینها همه موید بحث تئور
وفادار اســـت. ببینید ما می توانیم شـــبکه افق داشـــته باشیم. یک شبکه افق 
لازم اســـت امـــا نباید 26 شـــبکه تلویزیون را تبدیل به افـــق کنیم. این منجر به 
افقی شـــدن کل ســـازمان می شود. نتیجه این وضعیت چیست؟ مثا دستور 
گر در اجرا فقط ســـراغ اقلیت وفادار  کار ســـازمان، جهاد تبیین اســـت و حالا ا
بـــرود، دیگـــر نمی تواند با بقیه حرف بزند. شـــاید آقای خوشـــرو بگوید که نه ما 
قصد نداشـــتیم که این اتفاق بیفتد اما آمارها چیز دیگری را نشـــان می دهد. 
ان شـــاءالله که اشـــتباه کنم و دوستان بیایند و آمارهای درست را بگویند. چه 
خـــوب کـــه بیاینـــد و بگویند چه مســـیری در قبل از یلدای 1402 طی شـــد و در 

چه نقطه ای قرار داشتیم.«
در ادامـــه ایـــن میزگـــرد، مجـــری برنامـــه به چالـــش اهمیت ســـرگرمی در تولید 
برنامه های تلویزیونی اشـــاره کرد و خوشـــرو در این باره گفت: »حتما چالشـــی 
هست و با ظرفیت نخبگان و تشکیل اتاق فکرهای مختلف این چالش حل 
کید می کنم که دوست مان باید مصداقی تر بگوید که  می شود. منتها باز هم تا
در یلـــدای 1402، چه اتفاقی افتاده اســـت کـــه در یلدای 1401 نیفتاده بود. غیر 
از بهتر شـــدن و تاش برای بهتر شـــدن، چه چیز ویژه ای بوده اســـت که مورد 
گر مساله سلبریتیسم مدنظرتان است که در مطالب  انتقاد شما قرار گرفت. ا
روزنامه تان گفتید، پیش از این کجای ســـازمان گفته شـــده بود که چهره ها و 
سلبریتی ها باید حذف شوند و نباید باشند. اگر بحث محور قرار گرفتن و میزان 
ی آنتن است باید گفت که مگر می شود چهره ها را از مدیوم  بودن سلبریتی رو
تلویزیون جدا کرد. اصا این نه اعام شده و نه اعمال شده است که بخواهیم 
کید ما همیشه این بوده است که در کنار  چهره ها نباشـــند یا حذف شـــوند. تا
اســـتفاده از ظرفیـــت چهره های خودمـــان، چهره های جدید هم اضافه  کنیم. 
پس ضرورتی که برای این دوره در نظر گرفتیم، ضریب دادن به چهره ها است 
تا در یک تناسبی اتفاق بیفتد.« او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: 
»احساس می کنم نوعی از مغالطه پهلوان پنبه ای در فضای نقد صداوسیما 
، »فرهیختگان« هم خیلی اهتمام ویژه   شـــکل گرفته اســـت. در دو سال اخیر
یا دســـتور کار ویژه ای برای آن دارد و حجم قابل توجهی از مطالبش را به این 

حوزه اختصاص می دهد.«
در این جای بحث بود که زعیم زاده با تعریض به صحبت های خوشرو گفت: 
»شـــما یک بار دیگر هم گفتید که نقدهای شـــما، سفارشـــی  است. منظورتان 
از این سفارشـــی بودن نقدها چیســـت؟ اصا ســـفارش کجا؟« خوشرو هم در 
جواب گفت: »من نمی دانم. ســـوال من هم همین اســـت که شـــما سفارشـــی 
ید یا دستور کار شماست یا لذتی می برید از اینکه )بگویید( یک تحولی  دار
وجـــود دارد. ببینیـــد تحول مجموعه ای از اتفاقات خوب اســـت؛ حرف های 
دل مردم است، حرف های دل فرمانده بالادستی مجموعه ای است که دارد 
کار می کنـــد. هیچ کـــدام از این بندهای ســـند تحـــول حرف های بدی ندارد و 

برای دل مردم است.«
زعیم زاده اینجای بحث گفت: »آقای خوشـــرو آیا می شـــود حرف دل مردم را 

زد و مخاطب تلویزیون 23 درصد افت کند.« خوشرو گفت: »این 23 درصد 
هم که عدد شماســـت.« و زعیم زاده گفت: »چند درصد اســـت، شـــما عدد 
گر  صحیح را بگویید؟« خوشـــرو از پاســـخ به این ســـوال طفره رفت و گفت: »ا
بخواهیم بر ســـر عددها بحث کنیم که ما مجموعه ای از گزارش ها را در نظر 
می گیریم. ما در مورد برنامه های خودمان پژوهش می کنیم. جلســـات و اتاق 
یم تا بتوانیـــم مخاطب برنامه ها را افزایـــش دهیم. منتها  فکرهـــای متعـــدد دار
بحثم این است که تحولی که می گویید و به نفع صداوسیما است را در چه 
می بینید؟ مگر تحول غیر از این است که الان شما در یک برنامه تلویزیونی 
نشســـته اید و صداوســـیما را نقد می کنید. من پژوهشگر سازمان صداوسیما 
ی  گر نقدی نســـبت به یک برنامه می نوشـــتم، شش تا مهر محرمانه رو بودم و ا
آن می خورد تا به کسی برنخورد. حالا یک برنامه تلویزیونی به دستور شخص 
رئیس صداوسیما، یک برنامه  زنده ساخته می شود که نقد تلویزیون کند. اینها 

بخش های مختلف تحولی است که می بینیم.«
یم. ببینید هنرمندان  خوشرو ادامه داد: »ما تحول در حوزه سلبریتی را هم دار
یکنان فوتبال هم جایگاه والایی دارند و اینها  حتما جایگاه والایی دارند و باز
در بحـــث ســـلبریتی مطـــرح بـــوده و هســـت اما بحث ما این اســـت که آیا این 
یـــب دادن بـــه چهره ها وجـــود دارد یا نه؟ آیا برای فان اســـتاد  تناســـب در ضر
دانشـــگاه و نخبه ها هم ارزش قائلیم. تحول در صداوســـیما یعنی اینکه ما در 
ی کردیم که یک اتفاق ویـــژه رقم خورد؛ 2500 آیتم در 10  نمایشـــگاه کتـــاب کار
ی نمایشـــگاه کتاب، تولید کردیـــم. ما چقدر برای یک لیگ فوتبال  روز برگـــزار
یداد فرهنگی، مردم و فرهیختگانی که به  ارزش قائل بودیم، حالا برای این رو
نمایشـــگاه کتاب آمدند، ارزش قائل شـــدیم. در چنین فضایی توقع داشـــتیم 
که با اجرای برنامه های شـــب یلدا بهتر مواجه شـــوید. من این چند روز واقعا 
متحیر شـــدم که چرا هر روز دو ســـه تا خبر و مطلب انتقادی علیه تلویزیون 
منتشر می شود.« زعیم زاده به بحث ورود کرد و گفت: »آن چیزی که در شب 
ی آنتن تلویزیون رفت، متناســـب با همین چیزی اســـت که شـــما در  یلدا رو
مـــورد تحـــول می گوییـــد؟ گفتیـــد که ما آمدیـــم فضا را عوض کنیم و اســـاتید، 
نخبگان دانشـــگاه در قاب تلویزیون حاضر شـــوند. ببینید در مورد آن چیزی 
کـــه از یلـــدای تلویزیون دیدیم، یک میز بود که چندنفر ســـلبریتی می آمدند و 
حرف می زدند. همین در شبکه دو و شبکه سه تکرار شد و حتی شبکه قرآن 
ع(. حالا  هم همین حالت بود و فقط همین میز را برده بودید حرم امام رضا)
یم که عدد و رقم هایی از میزان پولی که سلبریتی ها گرفتند، مطرح شده  بگذر
است که خودش جای بحث دارد. به قول ظریفی شوخی می کرد و می گفت 
همین پولی که به فوتبالیست ها دادید را به حضرت حافظ می دادید، می آمد 
یکرد تحولی که شـــما می گویید، مثل اینکه  برای شـــما فال می گرفت. این رو
یـــب دادن به ســـلبریتی ها و تحویل گرفتن نخبـــگان را در  می گوییـــد کـــم ضر

برنامه های شب یلدا ندیدیم.«
مدیر شـــبکه نســـیم در پاسخ به این اظهارات زعیم زاده گفت: »ببینید ما 59 
برنامه در یلدای امســـال داشـــتیم و حدود 135 ســـاعت برنامه ســـاخته شـــده 
و 251 میهمـــان بـــه برنامه های مختلف شـــبکه ها آمدند. اما شـــما این طیف 
گســـترده میهمان هـــا را در یـــک بخـــش چهارچوب بندی می کنیـــد و مابقی را 
سانســـور می کنید و نمی خواهید ببینید. درحالی که در شبکه های مختلف 
یکن  از زمین شـــناس به عنوان میهمان داشـــتیم تا مداح و روحانی گرفته و باز
یگران ســـریال، ســـینما و شـــبکه نمایش خانگی در این برنامه ها  فوتبال. از باز
حضـــور داشـــتند. از خواننده هـــا هم از بابک افرا و امید حاجیلی داشـــتیم تا 
اســـتاد حسام الدین سراج. گروه های سرود و خوانندگی موسیقی اقوام کردی 
و سیستان وبلوچســـتان همـــه بودنـــد. اســـاتید دانشـــگاه، نخبـــگان و فعالان 
ی بودند و از آن چیزی که در زندگی اجتماعی مردم نمود دارد،  فضای مجاز
در برنامه های مختلف دیده شـــده اســـت. از این ســـبد میوه ای که برای شب 
یلدای تلویزیون آماده کردیم، همه نوع میوه ای بود و هرکســـی می توانســـت آن 
بخشی که مدنظرش بود را برداشت کند.« او ادامه داد: »اینکه جمع محدودی 
از رســـانه ها بخشـــی از برنامه ها را در نظر می گیرند و شـــروع به بمباران خبری 
گســـترده می کنند، باعث تحیر برای خودم اســـت. چرا فرصتی که مردم پیدا 
کردند تا شاد باشند را در نظر نمی گیرند؟ ما سال گذشته همین تاش را داشتیم 
و برخی شبکه ها به نسبت سال گذشته تعداد کمتری از میهمان ها را آورده 
بودند. در اعیاد و جشن های ملی مثل نوروز و شب یلدا همیشه به دنبال این 
بودیم که از چهره ها دعوت کنیم. میهمان ها متناســـب با اتفاقات روز بعضا 
دعوت می شـــدند. اتفاقی که در شـــبکه نســـیم افتاد به موضوع چای دبش به 
صورت طنز اشاره می شود. یعنی آن چیزی که ذهن مردم درگیرش است، در 
قالب یک برنامه طنز به آن اشاره شد. یعنی برنامه ها به روز بود و کاما همراه 
و متناســـب با انواع ســـلیقه، برنامه و میهمان داشـــتیم. اینکه ناراحتی ندارد و 

ی منفی حیرت انگیز است.« یکسره پمپاژ انرژ
خوشـــرو در ادامـــه صحبت هایـــش گفت: »درک بخشـــی از جامعـــه از تحول 
ی و  ی آنتن حس می شود و سیاستگذار چگونه محقق می شود. بخشی از رو
تولید محصول است اما بخشی هم توسط رسانه های بیرونی و منتقدانی مثل 
شما شکل می گیرد. یک تاش عجیب وغریب از شما می بینم که می خواهد 
این درک تحول را در ذهن مخاطب و جامعه ای که تاثیر می پذیرد، مخدوش 
کند. ممکن است مخاطبان نشریه شما قابل توجه نباشد اما تولید محتوایی 
که می کنید مثل ســـم در ســـطح جامعه پخش می شود تا درک مردم نسبت به 
تحول مسموم شود. یک هنرمندی آمد و به من گفت حواست باشد که شبکه 
نسیم، تحولی نشود. من گفتم مگر تحول چیز بدی است؟ شما به این سند 

تحول نگاه کنید، یک جمله نامناسب در آن نمی بینید.«
ید و آمار می دهید،  خوشرو ادامه داد: »ریزش مخاطبی که دغدغه اش را دار
یکردها و  مـــا هـــم در روند تحولی به فکرش هســـتیم. همان طور که تحول در رو
یم، به فکر تحول با دغدغه ریزش مخاطب هستیم. این  تحول در نگرش ها دار

ادامه در صفحه۱۳ 
ادامه از صفحه۱۲ 
ادامه در صفحه۱۴ 

فرآیند ریزش مخاطب تلویزیون که در دنیا اتفاق افتاده در کشور ما هم وجود 
دارد. رسانه ها به سمت تعاملی تر شدن برنامه می روند. برنامه های تلویزیون به 
این سمت می روند که تعامل با مخاطب را بیشتر کنند و یکی از راهبردهای 
تحول این اســـت که جلوی این ریزش مخاطبی که از چند ســـال پیش شروع 
شـــده را بگیرد. یکی دیگر از راهبردهای تلویزیون این اســـت که در این دوره، 
ضمن استفاده از برندها، سلبریتی های جدید داشته باشیم.« او در پاسخ به 
سوال موسوی صمدی مجری برنامه که پرسید شما در پی حذف سلبریتی ها 

ی همه باز است.« نیستید، گفت: »هیچ وقت. درب شبکه نسیم به رو
زعیـــم زاده در پاســـخ به ســـوال مجری کـــه چه چیزی را در صداوســـیما تحول 
می داند؟ گفت: »تحول، گفتمان دوســـتان بود. عرض من این اســـت، تحول 
گر ضدمخاطب باشـــد، تحول نیســـت. ما می گوییم بیایید  با هر خوانشـــی ا
یاد اســـت؛ اینکه در  درمـــورد آمـــار صحبـــت کنیم. در مورد تحـــول، حرف ها ز
حوزه های مختلف چه اتفاق هایی باید بیفتد. اینکه می گویند تلویزیون کا 
بینندگانش در دنیا کاهش پیدا کرده، این محل بحث و چالش است. الان 
الجزیـــره افـــت کرده اســـت؟ در همین تلویزیون کـــه بینندگانش کاهش پیدا 
ی در حال پخش است و بسیار هم گرفته و توقع از  کرده، سریال سرزمین مادر
تلویزیون این است که در همین چهارچوب و با این کیفیت بسازد. یا اینکه 
برنامه به افق فلســـطین که در حوزه خبر پخش شـــد و مخاطب داشـــت. پس 
ی ساخت که مصداق تحول باشد. در کنار  در همین شرایط هم می شود کار
اینکـــه نقـــد می کنیم باید از نقاط افتخارآمیـــز آن هم بگوییم. همین تلویزیون 
دوره هایی داشته است که مهم ترین کارگردان های سینما به تلویزیون آمدند 
و ســـریال ســـاختند یا مدیرانی داشتیم که می توانستند به راحتی سلبریتی ها 

را مدیریت کنند.«
ســـردبیر روزنامه »فرهیختگان« به حذف برنامه مهران مدیری از شـــبکه نسیم 
اشاره کرد و گفت: »سال 82 که برخی نمایندگان مجلس ششم تحصن کرده 
بودند، یک روزنامه آن زمان خبری منتشـــر کرد و نوشـــت کســـانی که در این 
یچ  یس بهداشـــتی مجلس می روند و ساندو تحصن غذایی هســـتند به ســـرو
می خورنـــد. آن زمان تلویزیون مدیری داشـــت که توانســـت بـــا رایزنی با مهران 
مدیری، چنین تصویری را همان شـــب به تلویزیون در قالب برنامه نمایشـــی 
بیاورد و مساله تحصن را به سمت وسوی دیگری کشاند. تلویزیون این دوران 

را هم داشته است.«
خوشـــرو در ایـــن بخـــش با مخاطب قـــرار دادن زعیم زاده گفت: »اما شـــما در 
رســـانه تان، اینکه تلویزیون به ســـراغ میهمان هایی رفته  که مساله روز هستند 
را هم به چالش کشیدید.« زعیم زاده در پاسخ به این بخش از صحبت های 
خوشـــرو گفت: »منظورتان حضور نوجوان اردبیلی است؟ مدلی که تلویزیون 
ســـمت آن نوجوان رفت اشـــتباه بود. ببینید مخاطب با چه وضعیتی مواجه 
گرام فیلتر است، فروش فیلترشـــکن جرم است اما یک نفر به  اســـت؛ اینســـتا
واســـطه شـــهرتش در شـــبکه اجتماعی فیلترشـــده، به تلویزیون می آید. من در 
حالت عادی مشکلی با این ندارم. این کار کوهی از تناقض را به سر مردم آوار 
یم. بخشـــی از خبر ما بازنشـــر توییتر  می کند یا در بخش خبر هم همین را دار
ی کان رسانه ای و فرهنگی مان این تناقض  اســـت. یعنی ما در سیاســـتگذار
یم. تحول در حوزه های مختلف قابل بحث است اما اینجا می خواهم  را دار

ی که اتفاق افتاد، در یک ســـطحی بازگشـــت به آن ایده های قبلی  بگویم کار
ی هایی  بود. حالا مدیران صداوسیما می توانند این را بگویند که ما زمانی تئور
ی ها خوب نبود. الان برگشتیم و مخاطب هم می پذیرد.  می دادیم که این تئور
ولی یک ســـوال از شـــما دارم. شـــما گفتید که در دوره جدید ســـرگرمی مساله 
ید، نماد سرگرمی  ماســـت. شـــبکه نســـیم که شـــما مدیریت آن را به عهده دار
بود. زمانی که شما آمدید شبکه نسیم در نظرخواهی ها، رتبه سوم شبکه ها را 
داشـــت و در برخی دوره ها رتبه اول. اما الان در آبان ماه امســـال، شـــبکه دهم 

است و با شبکه قرآن رقابت می کنید.«
خوشرو در اینجای بحث این آمار را رد کرد و زعیم زاده در ادامه صحبت هایش 
گفت: »برندهایی که خودمان هزینه دادیم، تولید کردیم و ســـرگرمی داشـــتند 
و کار می کردنـــد، الان تعطیـــل شـــده اند. مثـــل »عصـــر جدیـــد«، می دانید چرا 
ی برمی گـــردد اما  تعطیـــل شـــد؟ یـــک بخش بـــه دیکتاتورهـــای فضای مجـــاز
یـــت برمی گردد که با مســـئول آن کار صحبت می کند و با به  بخشـــی بـــه مدیر
کار بـــردن تعبیـــری مثـــل این که لذت بردن از این برنامـــه، مثل لذت بردن  آن 
)خوک( اســـت و ما چنین چیزی نمی خواهیم، این می شـــود که برنامه  جانور
را تعطیـــل می کنـــد. برنامه های مختلفی را به این شـــکل تعطیل کردیم. رامبد 
جوان هفت فصل »خندوانه« می سازد و همه در چهارچوب جمهوری اسامی 
است. الان برنامه اش تعطیل است. بخشی از این تعطیلی به این برمی گردد 
که از او خواسته شده تا برنامه ای شبیه به سیدخندان بسازد. وقتی ما فیتیله 
سرگرمی را پایین می کشیم، آسیب اول را به خود مستضعفان می زنیم. کسانی 
که تیم فکری ســـازمان هســـتند با تفکر عدالت خواهی باید این را بدانند که 
وقتی سرگرمی را تعطیل می کنند ضربه اول را به کجا می زنند. خیلی از مردم 
... ندارند. پای تلویزیون می نشستند و خندوانه و  ی و ما پول ســـینما، شـــهرباز
دورهمی می دیدند اما الان برندهایی را جایش درســـت کردیم، مثل نســـیما یا 
نسیم آوا که یکی از مسئولان سازمان صداوسیما این برنامه ها را از برنامه های 
موفق دوران تحولی می دانســـت. من یک پیشـــنهاد دارم. دوربین این برنامه را 
ی درســـت  ید. از هزار نفر جامعه آمار ید و به ســـه پارک در شـــهر تهران برو بردار
، اســـم این  گر 100 نفر کنید و از آنها در مورد همین دو برنامه تحولی بپرســـید. ا

برنامه ها را شنیده باشند. من ادعایم را پس می گیرم.«
در ادامـــه برنامـــه جام جم، خوشـــرو در پاســـخ به ســـوال مجـــری درمورد منطق 
انتخـــاب میهمانان در برنامه های مناســـبتی گفـــت: »اتفاقا یکی از اقدامات 
دوره تحولـــی این اســـت که این ســـبد میوه ای که می خواهیـــم متنوع و متکثر 
باشد، با سلیقه همه آدم های امروز همخوانی داشته باشد، برای همین اتاق 
یم. دیگر از آن رقابت های بی مبنا که شبکه ها با هم داشتند، خبری  فکر دار
یم.  کتور جامع دار نیست. به سمت یک آرایش یکپارچه حرکت کردیم. کندا
یم. یکی از دغدغه ها همیشه این بوده است که شبکه ها  جلسات هفتگی دار
میهمانان شـــبیه به هم نداشـــته باشـــند و به این ســـمت حرکت کردیم. وقتی 
گر  این برنامه ریزی اتفاق می افتد، باید رسانه های منتقد به این توجه کنند و ا
خیرخواه تلویزیون هستند، بایستی از این حرف ها بزنند.« خوشرو با اشاره به 
متن هایی که در روزنامه »فرهیختگان« منتشـــر شـــده، این متن ها را تخریب 
دانست و گفت: »شما در رسانه با تخریب حال مردم را بد می کنید. نمی شود 
همین طور بگویید یک شـــبکه تحول را دور زده اســـت درحالی که اساتید را از 

همه دنیا به تلویزیون آورده است و این همان تحول است. مخاطب می تواند 
هرچیزی که می خواهد را از این ظرف برداشت کند. شما انگار با عامه پسند 
ید. عامه پسندها را هم مورد نقد قرار دادید. میهمان  شدن برنامه ها مشکل دار
نخبه را ندیدید. یک تناقض را کشف کردید که عجیب است و به نظرم این 
حرف ها ضدحال به مردمی است که نشستند و این برنامه ها را تماشا کردند.«
زعیم زاده در اینجای بحث با بیان اینکه خیلی خوب اســـت که خوشـــحال 
کردن مردم برای شما مساله است، گفت: »حرف ما همین است. ما می خواهیم 
بگوییم که چرا در این دو سال وقت کشی کردید. چرا رفتید سراغ اینکه چرخ 
را دوبـــاره اختـــراع کنیـــد. ایده های موفق قبلی را تعطیل کردید.« خوشـــرو با رد 
ی آنتن بودند. تا غدیر  این ادعا گفت: »دورهمی و خندوانه تا سال گذشته رو
سال گذشته عصر جدید را داشتیم. یعنی دو سال از تحول گذشته و با برندها 
همراهی شـــده اســـت. برندهای جدید کنار اینها رشـــد کرده، اتفاقا در همان 
شبکه ای که مورد انتقاد شما است. برنامه های »محفل« و »معلی« ساخته شده 
که تراز هستند. یکی از بندهای مهم و راهبردها در این عامه پسندی تحول، 
بازگشـــت به مردم اســـت. برنامه معارفی ســـاخته شده که 40 درصد مخاطب 
پیدا کرده اســـت. در همان شـــبکه، ســـقف برنامه معارفی مثل سمت خدا 20 
درصـــد بوده اســـت. ولی برنامه جدید طراحـــی کرده اند و اتفاقا این طراحی از 
سمت مدیران قبل بوده است اما در این دوران تحول سیاست ها را درک کرده 
و محصولات جدید خلق می کند. برنامه یلدا همان شـــبکه پرمخاطب ترین 
برنامه یلدای ســـه ســـال اخیر می شود. شما نمی توانید تحول را تفکیک کنید 
و بگویید این برنامه شبکه، تحولی است و آن یکی نیست. مثل این می ماند 
که یک بخش از مخاطب را نادیده بگیرید. یک حس غلطی از ســـمت شـــما 
مدام در حال پمپاژ شـــدن اســـت. درحالی که در صحبت هایتان می گویید 
که عامه پسند باشد اما باز یلدای عامه پسند را این طور می زنید. این عجیب 
است.« زعیم زاده در پاسخ به خوشرو گفت: »تلویزیون ملی باید شبیه مارکت 
باشد. شما در این دو سال همه چیز را تعطیل کردید.« مدیر شبکه نسیم بار 
دیگر حرف های زعیم زاده را رد کرد و گفت: »این برندهایی که گفتید تا یک 

ی آنتن بودند.« سال پیش رو
ی انجام دادید؟« خوشرو  زعیم زاده دوباره پرســـید: »در این یک ســـال چه کار
گفت: »برندهای جدید آمدند. آن برندها در حال استراحت هستند و خودشان 
تصمیم می گیرند و برنامه ریزی می کنند که برای فصل های جدید آماده بشوند. 
کنی را شـــما انجام  شـــما دنبال القای این حرف ها به مردم هســـتید. ســـم پرا
می دهید.« زعیم زاده در جواب او گفت: »ما بحث مان القا نیست. اینکه من 
بتوانـــم حس مردم را نســـبت به 26 کانال تلویزیـــون با 16 صفحه روزنامه تغییر 
بدهـــم خیلـــی خوب اســـت. آیا این 23 درصد افـــت مخاطب هم تقصیر من 
است؟« خوشرو در جواب با رد کردن این آمار 23 درصد گفت: »این درصد 
نســـبت به مقاطع مختلف اســـت.« زعیم زاده گفت: »شـــما در این گفت وگو 
هیچ عددی نگفتید.« خوشـــرو پاســـخ داد: »مردم ســـال گذشـــته 47 درصد 
برنامه های یلدا را از تلویزیون دیدند و امســـال این آمار به 48 درصد رســـید. 
یعنی در زمانی که ریزش مخاطب وجود داشت، برنامه های یلدا و نوروز این 
افزایش مخاطب را دارند و پربیننده ترین برنامه هم، برنامه شبکه 3 می شود.« 
در ادامـــه ســـوالی از جانـــب مخاطبـــان برنامـــه جام جم مطرح شـــد و مجری 

این ســـوال را خطاب به زعیم زاده خواند و گفت: »بیرون گود نشســـته اید و از 
ی برای تلویزیون چیزی نمی دانید.« محمد زعیم زاده گفت: »اولا  برنامه ســـاز
ی است،  خودم سابقه حضور در تلویزیون دارم. نقد ما در حوزه سیاستگذار
گر تجربه تولید هم نداشـــته باشـــم تازه با خیلی از  یم. اما ا ی ندار به تولید کار
ی می شوم. معاون سازمان سال  دوســـتانی که تازه به ســـازمان آمده اند، مساو
گذشـــته مصاحبـــه ای کـــرد و گفت که ما هر ماه پنج ســـریال را کلید می زنیم. 
پس الان باید 75 سریال داشته باشیم. این یعنی اینکه مدیر مکانیسم تولید 
ی است. فنی نیست.« خوشرو در  را نمی شناسد. الان هم نقد ما سیاستگذار
ی ای که یک حباب  جواب این صحبت های زعیم زاده گفت: »سیاستگذار
ید.« زعیم زاده گفت: »عدد  دارد و خودتان درست کردید و مدام به آن می پرداز
و رقم ها این را می گوید.« خوشـــرو در جواب گفت: »عدد و رقم که نمی تواند 
جسم این تحول را ترسیم کند. عدد و رقم ها مجموعه ای از پژوهش هاست. 
من پژوهشگر رسانه هستم. الان می خواهم بدانم یک برنامه ام موفق بوده است 
یا نه، مجموعه ای از پژوهش ها را انجام می دهم. شما از بیرون سازمان مدام 
ایـــن عـــدد 23 درصـــد کاهش مخاطب را اعام می کنیـــد. من نمی توانم برای 
تصمیم گیری فقط یک کار انجام بدهم. ممکن است به شما بگویم برنامه هایم 
خوب بوده اما حتما به آن پژوهش ها توجه می کنم و به خودم دروغ نمی گویم.«

زعیم زاده با طرح سوالی از خوشرو پرسید: »چه می شود که شبکه  آی فیلم که 
ی از شبکه های  مجموعه ای از گذشـــته تلویزیون اســـت، الان بالاتر از بســـیار
تلویزیون قرار گرفته اســـت؟« خوشـــرو گفت: »کارکرد  آی فیلم همین اســـت.« 
زعیم زاده گفت: »نمره مردم به گذشته تلویزیون از وضعیت فعلی بالاتر است. 
ی می گویـــد هیچ ســـریالی الان در تلویزیون بالاتـــر از 10 درصد مخاطب  آمـــار
ندارد. این درســـت اســـت؟« خوشـــرو در پاســـخ گفت: »مثل این می ماند که 
کس  شما نتفلیکس را که بستری آرشیوی از سریال های مختلف است  با فا

ی مقایسه کنید.« موو
مجری در ادامه سوال مخاطبان برنامه جام جم از خوشرو پرسید که برگشت 
جناب خان در برنامه یلدا خوب بود اما حضور تلفنی اش محل اشـــکال بود. 
برنامه شـــما برای احیای برندهای تلویزیون چیســـت؟ خوشـــرو گفت: »ما از 
ابتـــدای فعالیتـــی که در شـــبکه نســـیم شـــروع کردیم، با برندهـــای قبلی ادامه 
دادیـــم؛ هرچنـــد  دچار افت مخاطب بودند. با وضعیتی که تلویزیون در دنیا 
ی را ادامه دادیم. برای فرصت های  ی، این همکار دارد و توجه به فضای مجاز
بین فصلـــی، توقفـــی دادیم که این هم به درخواســـت خودشـــان بود که گفتند 
می خواهیم استراحت کنیم. ما در دوره تحولی با توجه به رفاقتی که خودم با 
هنرمندان دارم با هیچ کسی برخوردی نکردیم که میل نداشته باشد و نخواهد 
یم در دســـت بررسی هستند  در شـــبکه نســـیم کار کند. همه برندهایی که دار
گر  کـــه چگونـــه ادامه کار دهند. چـــون این برنامه ها تولید ســـلبریتی می کند، ا
ی باشـــد خوب نیست. باید توسعه پیدا کند. هر  بازارشـــان محدود و انحصار
ی باشـــد باید توســـعه پیدا کند. برای همین برنامه های  برندی هرقدر انحصار
جدید توسط همان تیم های تولید آمدند. توسط تیم های جدید هم برندهای 
گر ببینید مثل همان آیتم خنداننده شو  جدید آمدند. برنامه »بگو بخند« را ا
خندوانه استعدادیابی و استندآپ و ارتقای طنز را دارد و میزان مخاطبانش 

در تلوبیون به اندازه فصل آخر خندوانه است.«

مترسک تحول 

صداوسیما سرمایه تک تک ملت ایران است، بنابراین شما خواننده گرامی 
هم مستقیم یا غیرمستقیم در معرض تایید و تکذیب این دو گزاره یا ادعا 
قرار دارید: 1. رسانه ها، مترسکی از تحول ساخته اند و به آن می تازند که 

بهره ای از واقعیت ایده و راهبرد تحولی سازمان در آن نیست.
2. ایـــده تحـــول از ابتـــدا مبهـــم و مخدوش بـــوده و حالا پس از دو ســـال، 
ناکارآمدی برخی بنیان های اندیشه ای بروز کرده است. اینها گزاره هایی 
هستند که در برنامه دوشنبه شب جام جم در دو سوی گفت وگو توسط 
، مدیر شبکه نسیم و محمد زعیم زاده، سردبیر  سیدمحمدرضا خوشرو
»فرهیختگان« مطرح شدند. عدم تطبیق مدعا با عملکرد، فارغ از آنکه 
طرفدار »ادعای تحولی« مدیران بوده باشید یا منتقد آن به نظر اکثریت 
قریب به اتفاق ناظران و دیدبانان حرکت تلویزیون واضح به نظر می رسد 
تا اندازه ای که نیازی به اثبات ندارد و همین مساله ادعای مدیر شبکه 
نسیم مبنی بر ابهام داشتن این انتقاد را عجیب می کند. عجیب تر از آن 
اینکه او با لحنی متعجب از بی پایه بودن این انتقادها، گایه می کند و 
آنها را مترسک خودساخته رسانه ها می نامد. سوال این است که چرا بر 
سر بدیهیات تا اندازه تعجب کردن به اختاف خورده ایم؟ اگر حسن نیت 
مدیران سازمان و منتقدان آنها را فرض بگیریم، بهترین پاسخ این است 
که ابهام در آنچه »طرح تحول« خوانده می شد، چنین فاصله ای را میان 
ذهنیات و عملکرد ایجاد کرده است. از پژوهش، کمی سازی، دقت در 
برنامه ریزی و شـــفافیت در طرح ادعا خبری نبود و ســـند تحول ســـازمان 
تازه پس از دو ســـال مدون شـــده و به دســـت رســـانه ها رسید؛ سندی که 
باز هم جنس برنامه ریزی و تکنیکی نداشت و تنها بوی سیاست های 
کلی و اشاراتی کوتاه به رویکرد های جدید را می داد. گویی که انگاره های 
ژورنالیستی مبتنی بر نوعی تحلیل از جامعه، فرهنگ و سیاست در یکی 
از طیف های فعال در یک دهه قبل، باید همان اندازه که در ذهن وحید 

جلیلی شـــفاف هســـتند برای مخاطبان تلویزیون و کارشناســـان رسانه 
و خبرنگاران هم روشـــن باشـــند و مثا باید اطاع می داشـــتیم که منظور 
از انبوه اظهارات علیه ســـلبریتی ها، تاش برای تقبیح عملکرد مدیران 
پیشین تلویزیون در دعوت از چهره ها و امثالهم، سلبریتی زدایی نبوده 
بلکه سلبریتی سالم پروری بوده است. اما حتی حالا هم اظهارات مدیر 
شبکه نسیم، نشانگر وجود مسائل و تضادهای جدیدی است؛ خوشرو 
از زاویه کســـی پاســـخ می دهد که برنامه ها را می داند نه کســـی که آنها را 
می بیند! درحالی که مدیر یک رسانه باید قادر باشد حتی وقتی جلوی آینه 
می ایستد، چهره خودش را از نگاه دسته های مختلف مخاطبان تماشا 
و ارزیابی کند. لحن گایه آمیز و نسبتا خشمگینانه این مدیر هم ناشی 
از آن است که خاف آنچه در ذهن مخاطبان و منتقدان از تضادهای 
مدعا و عملکرد شـــکل گرفته، بدیهی می  انگارد و همین مســـاله باعث 
ایجاد پندار خصومت اهالی رســـانه با تلویزیون شـــده اســـت. این مهم 
اســـت که نظر رســـانه ها برای مدیران تلویزیون ارزش دارد و این احتمالا 
تنها تحول تحقق  یافته در دوره تازه مدیریت سازمان صداوسیماست. 
دست کم اشارات متعدد و نه چندان خوشرویانه خوشرو در برنامه جام جم 
دوشنبه شب این مساله را تایید می کند؛ هر چند متاسفانه یا خوشبختانه 
رســـانه های مکتوب، همان قدر که قادر نیســـتند از برنامه های ضعیف 
تلویزیون، اســـطوره های بی بدیل بســـازند و کمبود مخاطب ســـازمان را 
جبران کنند، همان اندازه هم نمی توانند برنامه های پرقدرت تلویزیون را 
تضعیف کنند. بنابراین به جای جدال بر سر تایید گزاره های مطلوب خود 
بایـــد تـــاش کنیم تا اگر خللی در تصویر اولیه ما از راهبردهای مدیریتی 
سازمان وجود داشته آنها را برطرف کنیم و اصراری بر نمایش  تضاد نداشته 
باشیم. باید دست به دست هم دهیم شاید نتوانیم جلوی اختراع دوباره 
چرخ را بگیریم اما برای این احتمال که مدعیان اختراع پدیده ای جدید 
)که بعدا معلوم می شـــود همان چرخ بوده( به چشـــم آغازکنندگان عصر 

جدید سیاستگذاری در تلویزیون نگریسته نشوند، می شود جنگید.

فاطمه ترکاشوند
خبرنگار 

از جان برنامه های تلویزیون چه می خواهیم؟

کـه  ی در دنیـا وجـود داشـته باشـد  بعیـد اسـت هیـچ برنامه سـاز
از  مثـل خیلـی  برنامه سـاز هـم  نشـود.  دیـده  برنامـه اش  بخواهـد 
مشـاغل، مثل فروشـنده ای اسـت که تاش می کند دل مشـتری اش 
چـه  امـا  کنـد.  قالـب  او  بـه  را  محصولـش  و  رد  بیـاو به دسـت  را 
اتفاقـی می افتـد کـه مجموعـه ای از برنامه هـای یـک رسـانه در یـک 
کثـری مخاطـب خـود  انتقـاد حدا بـا  زمانـی مشـخص  محـدوده 
پـا قـرص یکبـاره تصمیـم  یانی پرو روبـه رو می شـوند؟ انـگار کـه مشـتر
یـد می کرده انـد، عـوض کنند.  ی را کـه همیشـه از آن خر بگیرنـد بـازار
یـم  ی بپذیر بـاره برنامه سـاز گـر ایـن قیـاس فروشـنده- مشـتری را در ا
یـم و بـه نقدهـا از ایـن  پـس بایـد آن را بـه قاعـده عرضـه و تقاضـا ببر
منظـر نـگاه کنیـم. در شـب یلـدا کـه جـزء مهم تریـن شـب های سـال 
کثـر مـا در  بـرای مـا ایرانیـان اسـت در عمـل چـه اتفاقـی می افتـد؟ ا
ایـن شـب درگیـر دورهمی هـای خانوادگـی هسـتیم. ترافیـک شـب 
یلـدا در خیابان هـای اصلـی شـهرهامان غوغـا می کنـد، قیمـت 
کی هـای یلدایـی بـالا و پاییـن می شـود و در میهمانی هـای  خورا
ی  ا صـد ی  ر جیل خـو آ و  نـی  ا فظ خو حا ر  کنـا ر د ن  گی مـا د ا نو خا

یـون شـنیده می شـود.  تلویز
کـه امسـال بـرای شـب یلـدا سـاخته و از  برنامه هـای تلویزیونـی ای 
شـبکه های سراسـری پخـش شـدند همگـی حامـل یـک پیـام مهـم 
بودنـد؛ آن هـم اینکـه مـا برنامه سـازان بـه قاعـده عرضـه و تقاضـا در 
ی پـی برده ایـم. فقـط بعضـی از مصادیـق آن را اشـتباه  برنامه سـاز
فهمیده ایم. در برنامه هایی که از شـبکه های یک، دو و سـه پخش 
گرفتـه شـده بـود امـا  شـد طیـف  اصلـی مخاطـب تلویزیـون درنظـر 
کثری صورت گرفته بود که  تاشـی در جهت جذب مخاطب حدا

ایـن تـاش بـا بی سـلیقگی و بی تدبیـری همـراه شـده بـود. 

یـژه برنامـه می تواند  بی سـلیقگی حتـی در یـک بخـش کوتـاه از یـک و
ی اطرافـش  یرسـوال ببـرد. برنامه سـاز طبـق جامعـه آمـار کلیـت آن را ز
ی را جزئـی از سـرگرمی های زندگـی روزمره  کلیپ هـای فضـای مجـاز
گـر یکـی دوتـا  ایرانیـان دیـده و سـپس اینطـور تدبیـر کـرده اسـت کـه ا
از واینرهای به روز را به برنامه اش دعوت کند، چشـم های بیشـتری 
در ایـن شـب مهـم بـه قـاب تلویزیـون خیـره می شـوند. امـا بی تدبیری 
کـه دسـت اندرکاران برنامـه موضـوع  آنجایـی اتفـاق افتـاده اسـت 
ینگ و ممنوعیت شـبکه اجتماعی رشـد دهنده آن اشـخاص  فیلتر
کار  را در نظـر نگرفته انـد یـا بـه آن بی توجهـی کرده انـد. در اینجـای 
مشـتری حـس می کنـد تناقضـی در رفتـار فروشـنده وجـود دارد و 
کل محصـولات او دلـزده می شـود؛ چنانکـه می بینیـم  به نوعـی از 
فقـط در یکـی، دو قسـمت از برنامه هـای آن شـب رسـانه ملـی ایـن 
یرسـوال رفـت. دیگـر  کلیـت آن توسـط مخاطـب ز اتفـاق افتـاد امـا 
نـه کسـی پندهـای تربیتـی فکـر شـده برنامه هـا را شـنید، نـه حضـور 

معتمـدی، سـاز و آواز و سـایر هنرمنـدان فاخـر بـه چشـمش آمـد. 
نکتـه دیگـر در ایـن روزهـای تلویزیـون بحـث »خنـده« اسـت. تولیـد 
کـه  کـرده  طنـز در سـال های اخیـر در رسـانه ملـی به حـدی افـت 
گاهـی بـه مخاطـب برمی خـورد کـه چـرا سـلیقه اش دسـت کم گرفتـه 
، سـه دهه گذشـته  شـده اسـت. مـا بـا مخاطبـی مواجهیـم کـه در دو
یال های عطـاران، پایتخت هـا  رچیـن« و »نقطه چیـن« سـر بـه »پاو
و درنهایـت شـوخی های جناب خـان خندیده انـد. چطـور توقـع 
یـد بـا همخوانـی دسـته جمعی شـعر صـادق بوقـی هـم ذوق زده  دار
یـژه برنامـه ای  بشـوند و بخندنـد؟! مخاطـب از شـما در چنیـن و
توقـع خنـده، سـرگرمی و درکنـار آن یادگیـری ضمنـی دارد. او از 
گـر یکـی از  تـری دارد. ا برنامـه شـب یلـدای رسـانه ملـی توقـع بالا
ایـن توقعـات مغفـول بمانـد یـا بـا کج سـلیقگی اجـرا شـود، او دیگـر 

مخاطـب نخواهـد بـود و منتقـد اسـت. 

لیلا شکیب مهر
خبرنگار 

میزگرد نقد برنامه های یلدایی تلویزیون در برنامه »جام جم« با حضور مدیر شبکه نسیم و سردبیر »فرهیختگان« برگزار شد
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